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جهان اسلام و حداقل اقدامات در رابطه با جنایات 
اسرائیل در نوار غزه 

محسن بهاروند- ایرنا- جنایات اسرائیل و رفتار کلی این رژیم در نقض حقوق و قوانین 
بین المللی به حدی رس�یده که ضرورت دارد همه کش�ورها بویژه کش�ورهای عربی و 

اسلامی قوانین و مکانیسم های خاص برای رسیدگی به این جنایات ایجاد کنند. 
آنچه در نوار غزه توسط رژیم صهیونیستی رخ می دهد بدون شک، جنایت جنگی، جنایت علیه 
بشریت و نسل کشی است. جامعه بین المللی مثل همیشه به بیانیه های سیاسی که سعی می کند 
آن را متوازن نگه دارد و محکومیت روشنی علیه اسرائیل از آن مستفاد شود، اقدام عملی میدانی یا 

حقوقی و دیپلماتیک انجام نمی دهد.
آنچه اسرائیل انجام می دهد جنایت آشکار بین المللی است که وجدان هر انسانی را متاثر می 
کند. نظام بین الملل اعم از س��ازمانهای بین المللی، گروههای مدنی و حقوق بش��ری همچنین 
دولتها، وظیفه اخلاقی و حقوقی سنگینی بر دوش دارد که از ارزشها و قوانین خود دفاع کند. در 

غیر اینصورت اعتباری برای این ارزشها و قوانین نمی توان متصور شد. 
اسرائیل با پیشرفته ترین امکانات جنگی در حال حمله لحظه به لحظه به اماکن مسکونی در نوار 
غزه است. نوار غزه از فشرده ترین اماکن قابل سکونت کره زمین به نسبت مساحت آن است. آنها 
منازل را بطور کامل نابود می کنند. منازل مس��کونی به همراه ساکنین آنها شامل کودکان، زنان 
و سالخوردگان یکجا نابود می شوند. زیرساختهای نه چندان پیشرفته ولی حیاتی نوار غزه مانند 

تاسیسات برق، آب، ارتباطات و غیره با خاک یکسان می شود.
مردم بیگناه ساکن نوار غزه با وضعیت محاصره در روی زمین و جلوگیری رژیم غاصب از دریافت 
کمکهای بشردوستانه و غذا و دارو از یکطرف و از طرف دیگر بارش بمبها و موشکهای پیشرفته از 
آسمان راهی ندارند جز اینکه در مقابل دیدگان جهانیان به جنایات هولناک نسل کشی و جنایت 

علیه بشریت تن دهند و هر روز منتظر قتل خود و فرزندان خود باشند. 
ما از جامعه بین المللی و کش��ورهای منطقه می خواهیم اقدام ملموس��ی ب��رای از قتل عام و 

هلوکاست میلیونها انسان بی گناه فلسطینی به عمل آورند. 
مسئله فلسطین نه فقط یک مسئله اسلامی و عربی بلکه این وضعیت یک فاجعه انسانی است که 
کل بشریت و کل جامعه بین المللی برای جلوگیری از این جنایات مسئولیت دارد. اقدامات اسرائیل 

با توجه به شدت و گستردگی آن نقض آشکار اصول و قواعد آمره حقوق بین الملل است.
 نهادها و سازمانهای بین المللی که مدعی دفاع از انسان و حقوق آن هستند باید بدانند که معیار 
رفتار آتی سایر کشورها از جمله ایران با آنان چگونگی برخورد آنها با این جنایات بین المللی و ضد 
بش��ری علیه ملت فلسطین است. اگر تمام توان خود را برای کمک رسانی انساندوستانه به مردم 
بیگناه فلس��طین و توقف این قتل عام نکنند عدم صداقت و اس��تانداردهای دو گانه آشکار شده و 
سخن و انتقادهای جنجالی آنها علیه سایر کشورها بر سر مسائلی بشدت محدود و کوچک دیگر 

اعتباری نخواهد داشت.
جنایات اسرائیل و رفتار کلی این رژیم در نقض حقوق و قوانین بین المللی به حدی رسیده است 
که ضرورت دارد همه کشورها بویژه کشورهای عربی و اسلامی قوانین خاص و مکانیسمهای خاص 
رسیدگی به این جنایات ایجاد کنند. بیش از این نمی توان به کلیات و قوانین عام اکتفا کرد. این 
یک وضعیت خاص و بشدت گسترده جنایتکارانه است که نیاز به ایجاد مکانیسمهای خاص ملی، 

منطقه ای و بین المللی برای آن، بدیهی شده است.
  در ای��ن مقطع پیش��نهادهایی از نظر حقوقی بعنوان اق��دام حداقلی به همه دولتها بخصوص 

کشورهای عرب و مسلمان می توان ارائه نمود. 
- لازم است همه کشورها قانون ملی وضع کرده و رسما و قانونا جنایات ارتکابی رژیم صهیونیستی 

را بعنوان نسل کشی و جنایت علیه بشریت شناسایی کنند. 
- در قوانین ملی لازم است هر کشوری جنایات اسرائیل را جرم انگاری و رسیدگی با این جنایات 

را در حوزه صلاحیت دادگاههای داخلی خود وارد نماید. 
- ضابطین قضایی موظف گردند که مرتکبین این جنایات را دستگیر و به دست عدالت بسپارند. 
- کشورهای اسلامی در قالب سازمان همکاری اسلامی می توانند یک کنوانسیون همکاریهای 
قضایی بعنوان اقدام جمعی علیه مرتکبین نسل کشی و جنایت علیه بشریت برای همکاری بین 

خود تصویب نمایند. 
- کش��ورهای اس��لامی و عربی کمک نمایند که یک نهاد مستقل غیر دولتی بین المللی برای 
نظارت، گزارش دهی و مس��تند سازی جنایات اسرائیل و معرفی آمرین، معاونین و مباشرین این 

جنایات ایجاد گردد. 
- کشورها کمک کنند که یک هیات تحقیق و تفحص در مورد جنایات  ارتکابی اسرائیل در نوار 
غزه در س��طح سازمانهای حقوق بشر و حقوق بشردوستانه ایجاد و به جامعه بین المللی گزارش 

دهی نماید. 
آنچه گفته شد حداقل اقداماتی است که می توان در رابطه با این جنایات هولناک، گسترده و 
سیستماتیک پیشنهاد کرد.  تجربه نشان می دهد که کشورهای اسلامی بیش از این نمی توانند 
منتظر جوامع بین المللی باشند و برای نشان دادن جدیت خود، ابتدا باید ابتکاراتی داشته و اجرا 
نمایند در غیر اینصورت این جنایات وحشیانه علیه مردم مظلوم فلسطین همچنان در فضای بی 

کیفری موجود ادامه خواهد یافت. 

رییس جمه�ور ب�ا بی�ان اینکه من ب�ه عنوان 
رییس جمهوری کش�ور تاکنون واکسن نزده ام 
برای اینکه نوبت من نرسیده است، تاکید کرد: 
سراغ ندارم هیچ مس�ئول سطح بالایی در این 
کش�ور در غیر چهارچوب سند واکسیناسیون 
از واکس�ن اس�تفاده کرده باش�د و ی�ا بخواهد 

استفاده کند. 
به گزارش خبرنگار سیاسللی ایرنا، حجت الاسللام 
والمسلللمین حسللن روحانی در جلسه سللتاد ملی 
مقابله بللا کرونا، بللا تبریک عید سللعید فطر گفت: 
یکی از مسللائل ما که تکلیف بوده و بر گردن ماست، 
مسللئله سللامت جامعه و سللامت اجتماعی است. 
اجللرای دقیللق پروتکل ها را به عنللوان وظیفه ملی، 

دینی و انسانی باید مورد مراعات قرار دهیم.
وی بللا بیللان اینکه در گللزارش  مطرح شللد که 
خوشبختانه همه استان ها روند کاهشی و نزولی شان 
هم در ابتا و هم در فوت شللروع شللده است، اظهار 
داشت: مردم در کنار روزه، پروتکل ها را رعایت کرده، 
در مغللازه و بازار را بسللتند و از سللفرها صرف نظر 
کردند. همه اینها دست به دست هم دادند و در کنار 

کادر پر تاش درمان کمک کرد.
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه شللاهد شللرایط 
بهتری هسللتیم، تصریح کرد: شللاید ایللن تعبیر را 
بتوانیللم بکنیللم که در مللوج چهللارم از پیک قطعا 
عبور کردیم و در مسللیر شرایط نزولی هستیم. البته 
به معنای تمام شللدن نیسللت بلکه در مسیری قرار 
گرفتیللم که با یاری هللم می توانیم زودتللر از پیک 
چهارم خاص شللویم. باید تاش ما سللریع تر کردن 
شیب کاهش ها باشد. باید تاش کنیم به سمت پیک 

جدیدی حرکت نکنیم.
روحانی با بیان اینکه مسئله مبارزه با کرونا دو بال 
دولت و ملت دارد، خاطرنشللان کللرد: در بال ملت، 
مردم با ماحظات شللان و با رعایت پروتکل ها جلوی 
تجمعللات را گرفتلله و نمی روند، سللفرها را محدود 
می کنند. هملله دسللتورالعمل ها را اجللرا می کنند. 
بال دولت از بهداشللت و درمان شللروع می شود که 
در خط مقدم هسللتند و کسللانی که باید بر اجرای 
پروتکل ها نظارت کنند، بایللد با هم حرکت کنند تا 

به نقطه مطلوب برسللیم. وی ادامه داد: این ویروس 
خیلی طولانی تر از آنچه که در روزهای اولیه به ذهن 
می آمللد، بود. وقتی در سللال ۹۸ ویروس آمد، کمتر 
فکر می شللد در سال ۹۹ از آن عبور نکنیم اما اکنون 
هم درگیر آن هستیم و پیش بینی ها نشان می دهد تا 

آخر سال باید مراعات کنیم. 
رییس جمهللوری با بیللان اینکه ویللروس کرونا به 
اسم های مختلف در حال جهش است و هرچه زمان 
می گللذرد این جهش شللکل های جدیللدی به خود 
می گیرد، ابراز داشللت: همچنان این ویروس داروی 
قطعللی نللدارد و برای مقابله بللا آن راه حل همچنان 
رعایت پروتکل ها اسللت. هر اسللمی که این ویروس 
داشللته باشللد، هندی، ووهان، آفریقایی و...، راه حل 

یکی است. 
روحانی با اشللاره به ورود واکسللن مقابله با کرونا 
به بازار بیان کرد: خوشللبختانه آنچلله امیدوارکننده 
اسللت، این اسللت که واکسللن وارد بازار شده است، 
کوتاه تر از آنچه که فکر می شللد. البته این واکسللن 
زمانللش را کوتاه تر کردند. این ویللروس هم علیرغم 
چموشی، واکسن پذیر شده است. کشورهایی هم که 

از واکسللن های مورد تایید استفاده کردند و ۶۰، ۷۰ 
درصد جمعیت شللان را واکسللینه کردند، توانسته اند 
زنجیره را قطع کرده و کسانی که کمتر زدند، جلوی 

ابتای بیشتر را گرفته اند.
وی با بیان اینکه ممکن است واکسن های جدیدی 
در آینللده به بللازار آیند کلله تاثیر بیشللتر و قیمت  
مناسب تر داشته باشند، یادآور شد: هم اکنون میزان 
تولید و تقاضا متناسب نیست. تولید میلیونی است و 
تقاضا میلیاردی. واکسن به اندازه کافی در دنیا وجود 
ندارد. کشللورهایی که توانستند نسبتا خوب استفاده 
کنند اندازه شللان کمتر از انگشتان دو دست است و 
پنج، شللش کشور بیشتر نیستند. اکثر کشورها فقط 

بخشی از مردم را واکسینه کردند. 
رییس جمهللوری با تاکیللد بر اینکه در کشللور ما 
شللرایط به گونه ای نیست که واکسللن برای همه به 
اندازه کافی و اختیار باشللد، بیان کرد: اگر  برای ۶۰ 
میلیللون نفر، ۱۲۰ میلیون دوز در اختیار داشللتیم، 
شرایط بهتر بود و روزانه می توانستیم ۴۰۰، ۵۰۰ هزار 
نفر را واکسللینه کنیم و زنجیره قطع شود اما تعداد 
واکسن محدود است و به همین خاطر مجبور شدیم 

به سللراغ افرادی برویم که بیشللتر در خطر هستند.  
روحانللی افزود: اینکه در فضای مجازی می نویسللند 
برای افرادی که عمرشللان رو به پایان است، واکسن 
می زنید و به جوانان واکسللن نمی زنید، اشتباه است. 
ما باید به کسللی که بیشللتر در خطر است، کسانی 
که سن شان بالا اسللت و بیماری زمینه ای دارند، در 

اولویت هستند.
 وی بللا بیللان اینکلله ما اگر براسللاس سللند ملی 
واکسیناسللیون عمللل کنیم، میزان مللرگ و میر به 
صللورت چشللم گیر کاهللش می یابد، گفللت: اگر به 
گروه هللای پرخطر تا مللرداد ماه یعنللی پایان دولت 
واکسللن زده شللود، کار بزرگی کردیم و مرگ و میر 
به صورت محسوس افت می کند. برای سایر افراد هم 
باید واکسللن هم بخریم و هم در داخل تولید کنیم. 
همه توان ما این اسللت که این زنجیره هرچه زودتر 

قطع شود و مردم از مشکات خاص شوند.
رییللس جمهللوری گفللت: مرحله اول هللدف ما 
جلوگیللری از مرگ و میللر و هدف دوم ما در مرحله 
دوم، قطللع زنجیره اسللت. بللرای مللرگ و میر این 
۱۳- ۱۴ میلیون را باید واکسللینه کنیم و برای قطع 
زنجیللره باید کار بزرگتری انجام بدهیم. باید کشللور 
مللا یک جمعیتی حللدود ۷۰ درصد افرادی که برای 
واکسیناسللیون هدف هسللتند باید واکسللن بگیرند 
تللا زنجیره قطع شللود و ما داریم ایللن کار را انجام 

می دهیم و پیش می رویم.
روحانی افللزود:  در نمودارها مشللاهده کردیم که 
شللرایط کشور، بهتر شده و سه شهرستان قرمز باقی 
مانده است و من در اینجا می خواهم از همه مردمی 
که همکاری کردند و از کادر درمانی که اینقدر تاش 

و فداکاری کردند،قدردانی کنم.
وی اداملله داد: یک نکته را هم می خواهم در اینجا 
تذکر بدهم، مردم عزیز ما بدانند در توزیع واکسللن،  
هملله تاش و دقللت لازم انجام می گیرد، مشللخص 
اسللت که ما چه تعللداد واکسللن وارد کرده ایم الان 
در اینجللا بللرای ما آوردند و مللا در فضای مجازی و 
سللامت الکترونیک به خوبی دیدیم و همان لحظه 
مشللخص اسللت که در این چند دقیقلله چند نفر از 

واکسن استفاده کردند. 

هیچ مسئولی خارج از سند واکسیناسیون از واکسن استفاده نکرده است
روحانی در ستاد ملی مقابله با کرونا:

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

این روزها ح�رف و حدیث های�ی در مورد 
ماج�رای "ع�دم پرداخ�ت حق آب�ه دریاچه 
ارومیه" مطرح ش�ده و به گفته کارشناس�ان 
ح�وزه آب، گویا این قضی�ه در صورت تداوم 
روند فعلی به یک بحران اساس�ی در مس�یر 

احیای نگین آذربایجان تبدیل خواهد شد!
امس��ال، وزارت نی��رو پرداخت حق آب��ه دریاچه 
ارومیه را که چند س��ال پی��ش در حال مرگ بود 
فراموش کرده اس��ت، در نتیجه حالا در اوایل سال 
۱۴۰۰ تراز دریاچه ای که در چند س��ال گذش��ته 
برنامه  های مختلفی برای احیای آن اجرایی ش��د 

۱۵ سانتی  متر کمتر از انتظار کارشناسان است!
ب��ا این حال بعد از گذش��ت ۸ س��ال، می گویند 
احیای نگی��ن آذربایجان منوط به  حق آبه اس��ت 
در حال��ی که اولین مصوبه  دول��ت، احیای دریاچه 
ارومیه بود و واقعاً س��ؤال اینجاست که بعد از یک 
فرصت س��وزی طولان��ی و هزینه ک��رد چند هزار 

میلیارد تومان، این اظهارات چه معنی می دهد؟!
حتی ش��نیده ها حاکی از آن است که گویا مقرر 
شده آب س��دهای آذربایجان غربی فعلًا و تا زمان 
برطرف ش��دن تنش های آبی، به س��مت دریاچه 
ارومیه رها س��ازی نخواهد شد که با درنظر گرفتن 

کم بارشی های سال جاری نگران کننده است!
ظاهراً در نشست ش��ورای حفاظت از منابع آبی 
آذربایج��ان غربی به دلیل کمب��ود آب و بارندگی 
ها، اعضای ستاد مصوب کرده اند تا زمانی که نیاز 
مردم این اس��تان به مصرف آب تامین ش��ود آب 

سدها به سمت دریاچه ارومیه رهاسازی نگردد!
 بی�ش از ۱۱ ه�زار میلی�ارد ب�رای اجرای 

برنامه های احیای دریاچه ارومیه هزینه شد!
در روزهای نخس��تین ریاس��ت جمهوری حسن 
روحانی از حل مش��کل دریاچه ارومیه س��خن به 
میان آمد و او حدود یک ماه مانده به آغاز انتخابات 
ریاست  جمهوری در س��ال ۹۲ در جمع هواداران 
خود در ورزشگاه شهید آهندوست ارومیه و بعد از 
آن در استادیوم باغشمال و حتی تالار معلم تبریز با 
بیان اینکه نخواهیم گذاشت دریاچه ارومیه خشک 
ش��ود گفت: من به ش��ما قول می دهم که اگر بار 
مسئولیت اجرایی کشور را بر دوش من قرار دادید 
در اولین روز دولت، حل مشکل دریاچه ارومیه در 
دس��تور کار قرار خواهد گرفت... اما این وعده، آن 
طور که باید و ش��اید محقق نش��د و با طرح های 
احیا که در برگیرنده هزینه های کلان بود تاکنون 

نتیجه آنچنانی در پی نداشته است!
روحانی در تبلیغات انتخاباتی  خود برای تشکیل 
دول��ت یازدهم تمرک��ز زیادی بر روی ش��عارهای 

محیط زیستی داشت، نمود اصلی این ادعا، برنامه 
احی��ای دریاچه ارومیه بود؛ ش��عاری ک��ه هزینه 
کلانی هم برای آن صورت گرفت و به گفته سمیه 
رفیعی - رئیس فراکس��یون محیط زیست مجلس 
ش��ورای اس��لامی - بیش از ۱۱ هزار میلیارد برای 
اجرای برنامه های اجرای آن هزینه شد اما برخلاف 
هیاهوهای س��ال های ابتدایی فعالیت دولت، در ۴ 
ساله دوم با وجود هزینه های زیادی که کشور برای 
اجرای برنامه های محیط زیستی دولت داد بسیاری 

از اتفاقات در سکوت کامل قرار گرفت.
اکنون و با رسیدن به ماه های پایانی دولت اخبار 
خوبی از ش��رایط محیط زیست به گوش نمی رسد 
زیرا دولت نه تنها نتوانس��ته بزرگترین و پر هزینه  
ترین برنامه محیط زیس��تی کش��ور را در دریاچه 
ارومیه به سرانجام برساند که تحرکاتی هم از تغییر 
تعه��دات در س��طح بین المللی و حت��ی واگذاری 

مناطق حفاظت شده داشته است!
 آمار مقایسه ای نش�ان از کاهش بیش از 

۴۸ سانتی متری تراز دریاچه ارومیه دارد
سرپرست شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی 
گفته اس��ت تراز فعلی دریاچ��ه ارومیه ۱۲۷۱.۳۹ 
مترمکعب است. مسعود طالبیان با اشاره به آخرین 
وضعی��ت دریاچه ارومیه افزود: این میزان در مدت 
مشابه س��ال گذش��ته ۱۲۷۱.۸۷ بود که این آمار 
مقایس��ه ای نش��ان از کاهش بیش از ۴۸ س��انتی 

متری تراز دریاچه ارومیه می باشد.
وی ادامه داد: در حال حاضر وسعت دریاچه سه 
هزار و ۵۲۶ کیلومتر مربع اس��ت که این میزان در 
مدت مشابه سال گذشته سه هزار و ۷۳۲ کیلومتر 

مربع بود.
طالبیان با اش��اره به حجم آب دریاچه نیز اظهار 
کرد: در حال حاضر ۵ میلیارد و ۱۵۰ میلیون متر 
مکع��ب آب در دریاچه ارومی��ه وجود دارد که این 
میزان در مدت مش��ابه سال گذش��ته ۶ میلیارد و 

۸۰۰ میلیون مترمکعب بود.
سرپرست شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی 
با اش��اره به میزان بارش ها تا ۱۸ اردیبهشت سال 
جاری اظهار کرد: طی س��ال آب��ی جاری مجموعاً 
۲۷۷.۴ میلیمتر بارش در کل اس��تان ثبت ش��ده 
اس��ت که این میزان در مدت مشابه سال گذشته 
۳۶۰.۷ میلی متر بوده که میزان هم نشان از کاهش 

۲۳ درصدی بارش ها در سطح استان است.
وی افزود: از ابتدای س��ال آبی ج��اری، ۲۷۵.۱ 
میلیمت��ر در حوض��ه آبریز دریاچ��ه ارومیه بارش 
ثبت شده است که این میزان در مدت مشابه سال 
گذشته ۳۵۷.۹ میلیمتر بود که نشان از کاهش ۲۳ 

درصدی بارش ها در این حوزه است.
 ع�دم پرداخ�ت حقابه دریاچه ب�ا درنظر 
گرفتن کم  بارش�ی های امس�ال نگران کننده 

است!
در حال��ی  که تراز آب دریاچه ارومیه نس��بت به  
مدت مش��ابه سال قبل حدود ۳۸ سانتی متر کمتر 
ش��ده است رئیس اس��تانی س��تاد احیای دریاچه 
ارومی��ه اعلام کرده که با وجود پیگیری های انجام 
ش��ده، وزارت نی��رو هنوز حقابه زیس��ت  محیطی 

دریاچه ارومیه را پرداخت نکرده است!
واقعیت این اس��ت که وزارت نیرو حقابه دریاچه 
ارومی��ه طی س��ال آب��ی ۱۴۰۰ - ۱۳۹۹ را ۶۴۰ 
میلی��ون مترمکعب اع��لام کرد و مقرر ش��ده که 
این حقابه از ابتدای آذر ماه س��ال گذش��ته تا آخر 
اردیبهشت امسال به سمت ارومیه رها سازی  شود، 
اما حال مسئول استانی ستاد احیای دریاچه ارومیه 
اعلام کرده که متأسفانه تاکنون تنها بخش کمی از 
این حقابه یعنی ۱۶۰ میلیون مترمکعب به دریاچه 

ارومیه رسیده و این یعنی، دریچه سدها را به روی 
ارومیه بسته اند!

فرهاد س��رخوش در این باره گفت: با وجود اینکه 
نامه  نگاری های زیادی با وزارت نیرو و دستگاه  های 
ذیربط شد اما حقابه دریاچه ارومیه هنوز پرداخت 
نشده اس��ت که این ش��رایط با درنظر گرفتن کم  

بارشی های امسال در کشور نگران کننده است!
به  گفته او، نظر وزارت نیرو این اس��ت که س��ال 
آبی جاری، س��ال خشک و کم بارشی بوده و علاوه 
بر آن برف زی��ادی در حوضه آبریز دریاچه ارومیه 
نبارید که طی فروردین و اردیبهش��ت به س��مت 

سدها حرکت کنند.
این در حالی است که بر اساس توافق های انجام 
شده قرار بود در سال های کم بارشی مثل امسال، 
مص��رف آب در تمام حوزه ها از جمله کش��اورزی 
کاهش پیدا کند تا محیط  زیس��ت بتواند حق خود 
را برداشت کند اما متأسفانه در شرایط کنونی فقط 

حقابه دریاچه ارومیه از بین رفته است!
 نمی ت�وان از رودخانه های�ی ک�ه به نفس 
افتاده ان�د انتظ�ار آبرس�انی ب�ه دریاچ�ه را 

داشت!
رئیس دانش��کده برنامه ری��زی و علوم محیطی 
دانش��گاه تبریز ب��ا تاکید بر اینک��ه احیای دریاچه 

ارومی��ه نیازمند انج��ام تکنیک های کاهش تبخیر 
اس��ت گف��ت: ارس را با کانال کش��ی و انتقال آب 

هرچند کم از آن، ویران نکنیم!
بهروز س��اری صراف با اشاره به پروژه انتقال آب 
از س��ایر حوضه های آبریز مث��ل رود ارس و یا زاب 
به این دریاچه ادام��ه داد: انتقال آب از ارس اقدام 
چندان خوبی نیس��ت و اگر می خواهیم دریاچه را 
نجات دهیم باید با امکانات خود ارومیه این  کار را 
انجام دهیم تا ارس و سایر مناطق آسیب نبینند و 

با کم آبی مواجه نشوند.
وی انجام پروژه های کانال کش��ی برای آبرسانی 
به دریاچه ارومیه بیشتر یک اقدام تبلیغاتی دانست 
و اضاف��ه ک��رد: ارس، آب ش��یرین دارد ک��ه برای 
کشاورزی و پرورش نسل آینده منطقه خود به آن 
نیاز دارند، با وجود این که امیدواریم دریاچه ارومیه 
قطعاً احیا ش��ود اما مشکل اینجاست که نباید این 

احیا با تخریب مناطق دیگر آغاز شود.
ساری صراف تاکید کرد: ارس آب چندان زیادی 
ن��دارد و مردم منطقه نی��ز برای خود حق آبه ای از 
این رود دارند لذا اگ��ر مقداری از این آب با کانال 
س��رباز به دریاچه وصل ش��ود قطعاً در طی مسیر 
رسیدن، مقدار زیادی از آب تبخیر خواهد شد، اگر 
با کانال سربس��ته نیز انتقال یابد حتی اگر تبخیر 
هم انجام نگیرد، قطع��اً در طی ۳۰۰ کیلومتر راه، 
تلفات و پرِت داشته و بازهم آب چندانی به دریاچه 

نخواهد رسید.
وی متذک��ر ش��د: ما مخال��ف کار و اقدام جهت 
احی��ای دریاچه ارومیه نیس��تیم بلک��ه می گوییم 
تنه��ا راه برای احی��ای این دریاچ��ه انتقال آب از 
حوضه های مجاور نیست و باید نوع کار و احیا فرق 
کند لذا باید تکنیک های کاهش تبخیر را در خود 
منطقه به جای صرف هزینه های بالا جهت احداث 
کانال ها به کار گیریم تا حداقل همین آب را حفظ 
کنیم چرا که با این شرایط طی سه ماه آتی، قطعاً 
موجودی آب دریاچه به زیر یک میلیارد مترمکعب 
آب خواه��د رس��ید. ص��راف در تحلی��ل وضعیت 
دریاچه ارومیه با توجه به وقوع پدیده خشکس��الی 
در س��ال جاری گف��ت: ۱۰ درص��د از آب دریاچه 
به طور مس��تقیم از آس��مان و ب��ارش ابرها تامین 
می ش��ود و ۹۰ درصد باقی نیز از رودخانه هایی که 
آب خود را از ذوب برف ها می گیرند، به این دریاچه 

می رسد اما امسال با کاهش میزان بارندگی باران و 
برف رو به رو هس��تیم. وی افزود: در زمستان سال 
گذشته نیز برف چندانی نبارید، پس رودخانه هایی 
که با این ش��رایط، اندک آب��ی در اختیار دارند نیز 
در مسیر رس��یدن به دریاچه یا به سدها که منبع 
تامین آب ش��رب مردم اس��ت، هدایت می شوند و 
یا توس��ط زارعان و کشاورزان به زمین های زراعی 
منحرف می شوند، لذا نمی توان از این رودخانه هایی 
که به نفس افتاده و آبی ندارند، انتظار آبرس��انی به 

دریاچه را داشت.
این اس��تاد دانشگاه تبریز با اشاره به بارش باران  
های س��ال آبی ۹۸ - ۹۹ اظهار کرد: سال گذشته 
با یک پدیده ای به نام تابستان سرد رو به رو بودیم 
ب��ه طوری ک��ه میانگین دمای تبریز در تابس��تان 
طی ۵۰ س��ال اخیر همواره در ح��دود ۲۸ درجه 
و یا حتی ۳۰ درجه س��انتی گراد می رسید اما در 
تابستان س��ال ۹۹ چهار درجه افت دما داشتیم و 
هوا در تابستان گذش��ته، نسبت به سال های قبل 

تر خنک بود.
وی با بیان این که ویژگی تابس��تان سرد، تبخیر 
کم اس��ت اضافه کرد: دریاچه ارومیه در تابس��تان 
سرد ۹۹ وضعیت بسیار خوبی داشت ولی با همین 
وضعیت مطلوب نیز ح��دود دو میلیارد مترمکعب 
آب در طی س��ه ماه از سطح آن تبخیر شد که اگر 
نص��ف آن در دریاچه می ماند یک ذخیره الهی بود 
و می توانستیم به ذخیره آب در دریاچه اقدام کنیم 

اما متاسفانه فرصت سوزی کردیم!
صراف متذکر شد: س��ال هایی که فضا و شرایط 
ب��رای کارهای ذخی��ره س��ازی آب و تکنیک های 
آبخ��وان  داری فراه��م بود تا منجر ب��ه حفظ آب 
دریاچه و کاهش تبخیر آن شود و تناژ محصولات 
کش��اورزی با افزایش بهره وری بالا برود هیچکدام 
از ای��ن اقدامات را انجام ندادی��م، انگار که واقعیت 
اقلیم ما، خشک نیست! وی ادامه داد: تلفات تبخیر 
دریاچه ارومیه امس��ال بسیار بیش��تر از سال قبل 
خواهد بود زیرا دمای هوا در همین اوایل بهار بیداد 
می کند و نشان می دهد که امسال با کوتاهی فصل 

بهار و تابستانی پنج ماهه رو به رو هستیم.
ص��راف تاکید کرد: وضعیت فعلی دریاچه ارومیه 
با سه میلیارد و ۶۴۰ میلیون مترمکعب آب نسبت 
به میانگین دراز مدت - که ۱۵ میلیارد مترمکعب 
آب داش��ت - در مرحل��ه بحرانی ق��رار دارد ولی 
می توان این ش��رایط را مدیریت کرده و این حجم 
از آب را نگه داش��ت، زیرا ما ی��ک میلیارد و ۴۰۰ 
میلیون مترمکعب در طول س��ال گذشته از سطح 
این دریاچه به وس��یله تبخیر از دس��ت دادیم در 
حالی که می توانستیم با تکنیک هایی خاص کاهش 

تبخیر آن را نگه داریم!

گزارش »عصرآزادی« از بلاتکلیفی روند احیای دریاچه ارومیه در ماه های پایانی دولت؛

پرداخت حقابه، بهانه جدید مسیر احیای نگین آذربایجان!
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س�خنگوی وزارت ام�ور خارجه تاکید کرد: فردوس�ی نه تنها 
باعث می ش�ود که نام پهلوان�ان و بزرگان ملی ای�ران در تاریخ 
ماندگار ش�ود بلکه با نفوذ کلامش در دیگر ملت ها باعث ترویج 

روح آزادی خواهی و نجات از حقارت در میان آنان می شود. 
به گ��زارش ایرنا، »س��عید خطیب زاده« در حس��اب کاربری خود در 
اینستاگرام به مناس��بت روز بزرگداشت فردوسی و زبان پارسی نوشت: 
ش��اهنامه حکیم ابوالقاسم فردوسی نه تنها مهم ترین اثر حماسی جهان 
اس��ت بلکه اخلاق مدارترین منظومه حماس��ی جه��ان و دائره المعارف 
س��ترگ ایران و ایرانی نیز به شمار می آید. حکیم این اثر را به شیوه ای 
نگاش��ته که داد و خرد جانمایه آن باش��د و س��ندی باش��د بر شکوه و 
عظمت زبان پارس��ی و گواهی دهد به اصالت و قدمت فرهنگ و تمدن 

در ایران زمین. 

وی ادامه داد: فردوسی نه تنها باعث می شود که نام پهلوانان و بزرگان 
ملی ایران در تاریخ ماندگار ش��ود، بلکه با نفوذ کلامش در دیگر ملت ها 
باعث ترویج روح آزادی خواهی و نجات از حقارت در میان آنان می شود. 
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه با بیان این 
که فردوسی روح حماسه را با فضایی روحانی در شاهنامه پیوند می زند، 
اظهار داشت: او چنان زیبا، عشق و احساس را در کنار حماسه به تصویر 
می کش��د که ادبا و فرهیختگان ملل دیگر نیز زبان به تمجید و تحسین 
می گشایند. جیمز راسل لوول )ش��اعر آمریکایی(، شاهنامه را از تمامی 
داستان های عاشقانه اروپا فراتر می داند و می گوید: آثار دیگر، از دیدگاه 

هنری بسیار فرودست تر از آنِ فردوسی قرار می گیرد.
خطیب زاده با یادآوری این که کدام ایرانی  و کدام پارس��ی گویی است 
ک��ه ش��اهنامه را بخواند و به ایرانی بودن خود و زبان  پارس��ی نیاکانش 

نبالد، تصریح کرد: کیست که با مفاهیم انسانی شاهنامه آشنا شود و از 
آن نیاموزد که آنچه ملت ها را در دش��وارترین لحظات حفظ و قدرتمند 
می کند، پاسداشت فضیلت های اخلاقی و تقلای دائمی در مصاف خیر و 

شرّ و اراده همیشگی برای دوباره برخاستن است.
س��خنگوی وزارت امور خارجه پست اینستاگرامی خود را با این شعر 

فردوسی آغاز کرده بود: 
چو ایران نباشد تن من مباد

 در این بوم و بر، زنده یک تن مباد.
دریغ است ایران که ویران شود

 کنام پلنگان و شیران شود.
همه سر به سر تن به کشتن دهیم، 

به از آنکه کشور به دشمن دهیم...

سخنگوی وزارت خارجه:

فردوسی باعث ترویج آزادی خواهی و نجات از حقارت ملت ها است


